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Frumoasa poveste...

„Frumusețea mă mulțumește 
prin simplul fapt că e frumoasă!“

LENAUHEIM

Sârboaică la origine, Rosalia Di Lazzaro, născută în Italia, a fost 
femeia care a inspirat cu frumusețea sa fotografi celebri și a  

determinat mari regizori să o solicite pe platourile de filmare. În 1983 a 
refuzat rolul lui Domino, interpretat mai târziu de Kim Basinger, în Never 
Say Never Again. Privind-o, îi dai dreptate lui Victor Hugo, cel aflat în 
fruntea curentului literar romantic, atunci când spunea că „frumuseţea mă 
mulţumeşte prin simplul fapt că e frumoasă”.
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TimișRECAS,
„Până la sfârșitul acestui an doresc să nu mai existe nicio stradă 

neasfaltată, atât în Recaș, cât și în localitățile aparținătoare!”
Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Domnule primar, despre realizările dumneavoastră, de-
spre proiectele îndeplinite, despre promisiunile onorate, nici 
nu mai trebuie vorbit, pentru că oamenii le cunosc mai bine 
decât le-aș putea creiona eu, dar, chiar dacă sunteți zorit, tot 
am să vă întreb despre ce priorități se poate vorbi în activi-
tatea dumneavoastră, priorități cărora le acordați o atenție 
deosebită?  

Domnișoară, așa pe fugă, cum se spune, că mă grăbesc 
la un obiectiv nou, pot să spun că una din prioritățile la care 
doresc să dinamitez mersul lucrărilor, ține de dorința mea 
de a termina, până la sfârșitul acestui an, în toate localitățile 
orașului, lucrările de asfaltare. Astfel ca până la sfârșitul aces-
tui an, să nu mai existe nicio stradă neasfaltată, atât în Recaș, 
cât și în localitățile aparținătoare.  

Și într-o perspectivă mai îndepărtată?  
Nu îndepărtată ci într-o perspectivă foarte apropiată și în 

eventualitatea continuării activității mele la Primărie, printre 
alte obiective majore, am în vedere amenajarea în orașul Recaș 
a unei noi rețele de trotuare, în sensul că vom iniția un proiect 

de anvergură pe fonduri europene, pe care sunt absolut sigur că 
îl vom duce la bun capăt.  

Și apoi?  
Și apoi mai avem de lucru la lucrările de canalizare  

din satului Izvin, un proiect pentru care există deja fonduri 
bănești prin programul Aquatim. Dar trebuie să mai spun că 
sunt și voi fi preocupat mereu de spațiile verzi ale orașului, 
spații pentru care este nevoie ca în fiecare an să fie plantați 
noi arbori ornamentali și fructiferi, iar acestor pomi trebuie 
să continuăm să le acordăm toată atenția în ceea ce privește 
întreținerea.  

Carevasăzică, domnule primar, asfaltarea tuturor dru-
murilor, noi trotuare și canalizarea localității Izvin.  

Domnișoară, aceste trei obiective sunt de primă intervenție, 
ca să spun astfel, dar, pentru anul în curs, mai avem în vizor 
câteva obiective importante.  

Domnule primar, vă mulțumesc!  
Și eu îți mulțumesc și te asigur că prețuiesc felul în care 

promovezi orașul nostru în acest frumos jurnal al primăriilor. 

Intrând în „orașul viilor”, mă gândesc la ceea ce îmi spunea nu demult un coleg cu bibliotecă: 
„Mihaela, septembrie înseamnă să stai afară, la o masă de lemn cu un morman de nuci spar-

te, cu struguri, cu o cană de must și multe frunze galbene, privind la aerul care rămâne-n urma 
fluturilor. Aer scăldat în mustul roșu de la marginea zărilor. O splendoare ce n-ar trebui să treacă 
niciodată. Atunci ai să simți cum prispa bunicii, cu vitralii și tufe de mărar ciugulite de porumbei, 
ți se strecoară singură sub tălpi.” Dar cine mai are azi timp pentru așa spectacol? De pildă, domnul 
primar al orașului Recaș, cu toată politețea care îl caracterizează, abia a găsit timp să-mi răspundă 
la   câteva întrebări.  

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Elevul Raul Grigorescu din orașul Recaș ne întreabă dacă este corect să spui „cel mai cele-
bru”? Dragă Raul, unele structuri lingvistice sunt atât de des utilizate, aproape inerţial, 

încât cei mai mulţi vorbitori de limba română nici nu îşi mai pun problema dacă sunt sau nu corecte. 
Mai mult, adjectivul celebru pare a se bucura de o atenţie deosebită în mass-media dominată de 
topuri, ierarhii de tot felul, de la cel mai celebru artist, cea mai celebră cântăreaţă, cel mai celebru 
sportiv, până la cel mai celebru restaurant, cel mai celebru muzeu, cele mai celebre picturi etc.  

Nu este nevoie să fii un foarte bun cunoscător al normelor limbii române, pentru a „simţi” 
măcar faptul că unele adjective nu suportă grad de comparaţie, fie pentru că, la origine, sunt vechi 
comparative sau superlative, precum superior, inferior, major, ultim, suprem etc., fie pentru că, prin 
sensul lor, nu pot fi supuse unei comparaţii – mort, viu, veşnic, perfect, complet, desăvârşit etc.  

Adjectivul celebru (din fr. celebre, lat. celebris) înseamnă renumit, vestit, ilustru, faimos, arhi-
cunoscut, strălucit. Prin urmare, sensul acestui adjectiv nu permite utilizarea la gradul superlativ 
(cel mai celebru), înțelesul acestuia exprimând tocmai o calitate în gradul cel mai înalt. Se poate 
spune că X este un artist /cântăreţ /sportiv celebru (nu cel mai celebru) sau că un anume muzeu este 
celebru, o pictură este celebră etc. Iar dacă se intenţionează punerea în evidenţă a unei anumite ier-
arhii, atunci există diverse alte posibilităţi de a exprima un astfel de aspect: X este cel mai cunoscut 
artist, Y este cel mai cunoscut sportiv al tuturor timpurilor etc.  

Este adevărat, pe de altă parte, că limba vie reuşeşte adesea, în timp, să schimbe anumite 
norme, unii susţinând, de exemplu, că până şi celebritatea a devenit astăzi un concept relativ, că e 
măsurabilă, comparabilă şi, în felul acesta, s-ar justifica folosirea superlativului, în anumite con-
texte. Oricum, până când lingviştii vor constata că uzul limbii a fost mai puternic şi vor consemna în 
dicţionare că adjectivul celebru se poate utiliza la superlativ, este bine să respectăm regula actuală.

Mai trebuie precizat, de asemenea, că forma de plural, masculin, nearticulat se scrie cu un 
-i (artişti celebri), iar forma de plural, masculin articulat, cu doi -i (de exemplu: Celebrii artişti 
premiaţi sunt din România).  

Pe-astea le știați?  
l Inimile femeilor bat

mai repede decât ale băr-
baţilor.

l Ritmul cardiac imită 
muzica pe care o ascultăm.

l Urechile şi nasul con-
tinuă să crească pe măsură 
ce înaintăm în vârstă.

l Fiecare persoană are 
o amprentă diferită a lim-
bii.  

l În fiecare zi inima 
produce suficientă energie 
cât pentru a conduce un ca-
mion pe o distanţă de 32 de 
kilometri.  

l Mai puţin de şapte 
ore de somn pe zi reduc 
speranţa de viaţă.  

l Fiecare persoană are
un miros diferit, cu ex-
cepţia gemenilor.  

l Inima umană poate 
bate chiar şi atunci când 
este scoasă din organism.

Poșta redacției                           Elevii ne întreabă, noi răspundem
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Țin să mulțumesc tuturor celor care au avut încredere în mine la primul 
mandat în care am preluat această funcție în comuna noastră!“

  Domnule primar, acum când se împlinesc aproape pa-
tru ani de când ați venit la conducerea administrației locale, 
aveți să mulțumiți cuiva?  

Sigur că am! Mulțumesc familiei mele care a înțeles și 
aprobat gestul meu de a renunța la activitatea pe care o desfă-
șuram până atunci, o activitate privată, pentru a mă pune în 
slujba oamenilor comunei, indiferent de opțiunea lor politică.  

A fost o hotărâre grea?  
Nici ușoară nu a fost, dar ținând seama de faptul că eu 

am copilărit în această comună, că aici locuiesc, că aici mi-am 
întemeiat familia și îmi trăiesc toate bucuriile, am considerat 
necesar, mai mult chiar, am considerat o datorie de onoare să 
accept să candidez pentru această funcție de primar, atunci 
când oamenii pe care îi prețuiesc și azi, mi-au cerut asta.  

Regretați?  
Deloc. Iubesc oamenii acestei comune în care mi-am cres-

cut copiii și sunt bucuros dacă în activitatea mea de până acum 
am reușit, prin munca mea și a colegilor mei, să fac în așa 
fel încât Sânmihaiu Român să fie o comună fruntașă între co-
munele Banatului.  

Domnule primar…  
Iartă-mă că te întrerup, dar țin să mulțumesc și tuturor ce-

lor care au avut încredere în mine la primul mandat în care am 
preluat această funcție în comuna noastră.  

O comună cu nevoi multe?  
Da, se poate spune și așa, o comună cu peste 8000 de lo-

cuitori nu este o comună ușor de administrat, dar, așa cum am 
mai spus, alături de colegii mei din administrație, alături de 
echipa mea, mi-am pus toată dăruirea și priceperea în slujba 
acestei așezări minunate, pentru a-i putea asigura o dezvoltare 
pe măsura exigențelor sale și a potențialului său.  

Dacă tot ați vorbit de «echipă» îmi puteți spune dacă ați 
și simțit sprijinul concret al acestor colegi?  

Desigur, și doresc să mulțumesc, cum am mai și făcut, 
pentru sprijinul continuu și aplecarea spre nevoile noastre, 
domnului Sorin Grindeanu și domnului președinte Călin Do-
bra. Domnișoară, mi-ați cerut date concrete…  

Da.  
Ei, atunci este bine să știți că prin implicarea dumnealor 

s-au concretizat: DJ 591C Săcălaz - Sânmihaiu Român pre-
cum și reabilitarea și reasfaltarea întregului tronson DJ591 
Timișoara - Sânmihaiu German.  

Domnule primar, mi-am notat, înainte de a ne întâlni, 
foarte multe obiective noi în comuna dumneavoastră.  

Mă bucur că ați observat și că îmi spuneți acest lucru. 
Domnișoară Mihaela, în cei patru ani care au trecut, am 
refăcut, în primul rând, aparatul administrativ preluat incom-
plet, am accesat fonduri europene și fonduri guvernamentale, 
am asfaltat mare parte din drumurile interioare, care la prelu-

Am trecut acum câteva zile, cu pasul încet al omului care vrea să vadă o comună schimbată 
în bine în doar câțiva ani, prin frumoasa comună Sânmihaiu Român, căreia în drumul 

meu, i-am admirat străzile asfaltate, străzi care în urmă cu patru ani, vorbesc de cele interioare,  
erau neasfaltate, i-am văzut trotuarele, m-am interesat de rețeaua de apă și canal, de rețeaua de 
gaz și de atâtea și atâtea altele care fac din Sânmihaiu Român o comună tot mai căutată de oa- 
meni pentru a se statornici cu familiile lor într-un astfel de loc. Despre o parte a acestor realizări, 
l-am rugat pe domnul primar, un om modest, poate prea modest, să stăm de vorbă. Și dânsul, pre-
cum citiți, a acceptat.

are se aflau neasfaltate în totalitate, după cum bine se știe, am 
turnat trotuare, am extins rețeaua de apă și canal, rețeaua de 
gaz, am extins rețeaua electrică, am extins iluminatul public și 
am crescut nivelul siguranței prin supravegherea video elimi-
nând o mare parte din zonele insalubre ale comunei.  

Înainte de a intra la dumneavoastră, am admirat, sincer, 
clădirea grădiniței.  

Este grădiniță nouă, modernă și dacă tot vorbim despre 
școală, atunci trebuie să amintesc și faptul că am construit un 
corp nou de clădire-școală, fără a uita că am refăcut „Căminul 
Cultural” Sânmihaiu Român și am finalizat „Căminul Cultu-
ral”  din Sânmihaiu German.  

În planul sănătății?  
Aici am reabilitat două cabinete medicale.  
Și ați mai construit și o frumoasă piață.  
Da, am realizat „Piața Agroalimentară” în centrul de 

comună. Și utilitatea ei, sunt convins, va crește mult în anii 
care vin.  

Domnule primar, eu sunt plăcut surprinsă de felul în 
care arată centrele civice.  

Ei, era să uit, dacă tot privim în urmă, pot aminti și fap-
tul că am refăcut centrele civice și am creat ori reabilitat noi 
parcuri, noi terenuri și locuri de joacă, am creat și reabilitat 
noi parcări și, nu în ultimul rând, am susținut reabilitarea Bi-
sericilor.  

Ați îmbunătățit și serviciile de transport ale cetățenilor?  
Da, am îmbunătățit și serviciile de transport ale cetățenilor 

printr-un contractat cu un serviciu nou de transport mult mai 
convenabil și superior calitativ. Și, vorbind de „servicii”, tre-
buie reținut și faptul că am dotat „Serviciul de Gospodărire” 
al comunei cu utilajele necesare precum și „Serviciul Pentru 
Situații de Urgență” cu o autospecială de pompieri.  

Domnule primar, notând tot ceea ce mi-ați spus, lucruri, 
fapte realizate cu adevărat, vă întreb, ar mai fi ceva de făcut 
în comuna Sânmihaiu Român?  

Ei, cum să nu fie, domnișoară Mihaela, dacă la o casă nu 
se mai termină lucrul, cum să fie altfel la o comună mare și 
frumoasă cum e comuna noastră?  

Ce-ar mai fi, domnule primar?  
De exemplu, îmi doresc ca în viitorul apropiat, comuna 

noastră, Sânmihaiu Român, să aibă o modernă „Sală de sport”, 
o nouă grădiniță cu program prelungit, un after-school, o 
pasarelă pietonală peste Bega, să își extindă rețelele de apă, 
de canal, de gaz, de electricitate și de iluminat și, mai ales, să 
finalizeze asfaltarea tuturor drumurilor rămase neasfaltate.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru dialog și pentru 
datele extrem de interesante pe care mi le-ați oferit.  

Cu plăcere! 
  Dialog consemnat de Mihaela ASTRENIE
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FÂRLIUG
„Lucrurile pe care doresc să le mai fac, sper să le fac în mandatul 
următor cu ajutorul bunului Dumnezeu și al consătenilor mei!”

Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug
Bună ziua, domnule primar!  
Bună ziua, domnișoară Mihaela!  
Cum arăta comuna Fârliug în 

anul 2004 când ați venit la primărie?  
Deplorabil! Și nu spun asta pen-

tru a acuza pe cineva, dar acesta este 
un adevăr cunoscut de toată lumea.  

Cu ce ați început reconstrucția 
comunei dumneavoastră?  

Cu reabilitarea primăriei, instituție fundamentală a oricărei 
așezări.  

Vă mai amintiți cum arăta primăria atunci?  
Cine poate uita asta? În mijlocul curții trona o latrină care 

emana un miros de nesuportat și în fiecare birou se găsea o 
găleată cu apă pentru igiena personalului, sobele de teracotă 
erau aproape nefuncționale, ce să-ți mai spun!?...

În câți ani ați adus sediul primăriei în faza de azi?  
Ani? Ce ani? În câteva luni am transformat acest sediu 

administrativ și spațiul său exterior într-un loc care face cinste 
oamenilor din comună. Da, în doar câteva luni am transformat 
primăria într-o instituție modernă, europeană. O instituție în 
care atât angajații ei cât și cetățenii care îi trec pragul să aibă 
cele mai bune condiții de lucru.  

Ce a urmat?  
A urmat o altă instituție de 

interes major: școala, care arăta 
la fel de rău ca primăria. W.C.-
urile destinate profesorilor și 
elevilor, că grupuri sanitare nu se 
puteau numi, se aflau amplasa- 
te în curtea școlii și erau greu 
de privit și utilizat. Încălzirea 
era cu sobe vechi, care scoteau 
mai mult fum, iar băncile și du- 
șumelele claselor să nu mai po-
vestesc... Astfel că, la numai un 
an de la venirea mea la primă- 
rie, am demarat un proiect amplu de reabilitare a școlii, grație 
căruia, în scurt timp, școala din comuna Fârliug avea o cu 
totul altă ținută, o ținută care se poate numi europeană, un as-
pect demn de copiii comunei. Am refăcut acoperișul, am mo-
dernizat interioarele, am efectuat lucrări la exteriorul școlii, 
am schimbat gemurile și ușile cu altele noi din termopan, am 
montat instalație de încălzire centrală și am construit moderne 
grupuri sanitare în interiorul instituției.  

Ați mai găsit fonduri și pentru dotări?  
Desigur, nu m-am lăsat până nu am adus elevilor, printr-

un proiect numit „PAPI”, calculatoare de ultimă generație. Mai 
mult, m-am tot rugat de cei de la Romtelecom și până la urmă 
am reușit, să instaleze în comuna noastră telefonie fixă care, 
după cum bine știu toți consătenii mei, pe atunci nu exista. Și, 
la scurt timp, am adus și televiziunea prin cablu în toate cele 
șase sate ale comunei.  

Pe plan cultural?  
Domnișoară, pe plan cultural, cu sprijinul consilierilor 

locali și cu fonduri proprii, am trecut la reabilitarea amplă a 
„Căminului Cultural”, transformându-l într-o adevărată „Casă 
de Cultură”, care oferă azi cele mai bune condiții pentru 
desfășurarea manifestărilor culturale și, atunci când este nece-
sar, aici se asigură condiții optime de organizare a nunților sau 
botezurilor. Și apropos de acest subiect, am modernizat, în 
măsura posibilităților desigur, toate „Căminele Culturale” din 

comuna noastră, iar cel de la Duleu, care se află în licitație, va 
fi unul din cele mai frumoase.  

Domnule primar, comunitățile religioase au găsit sprijin 
în dumneavoastră în acești ani?  

Desigur, împreună cu Consiliul Local al comunei noastre, 
am sprijinit și finanțat în mare parte solicitările comunităților 
confesionale, fie ortodoxe, fie baptiste ori greco-catolice, în 
măsura în care ne-a permis bugetul.  

Domnule Borduz, sunteți unul din puținii primari care 
au reușit să implementeze cu succes un proiect transfron-
talier, un proiect din pricina căruia ați avut mult de pătimit, 
chiar dacă el a adus multă bucurie oamenilor din Fârliug.  

Da, împreună cu cei de la Alibunar din Serbia, am dezvol-
tat unul din primele proiecte de acest fel, proiect implemen-
tat în satul Dezești, proiect pe care l-am și finalizat în anul 
2009. Și, ai dreptate, acest proiect, necesar oamenilor, mi-a 
adus multă mâhnire, multe bătăi de cap, multe dușmănii. Dar, 
precum se știe, și nedreptatea ostenește uneori și adevărul s-a 
arătat dovedindu-mi nevinovăția și bunele intenții. Păcat, în 
astfel de cazuri, descoperi că oameni în care ai crezut ascund o 
parte tare întunecată a caracterului. Dar, dacă n-ar fi și astfel de 
oameni cum i-am mai recunoaște pe cei buni?  

Atunci, un om care vă 
prețuiește sincer, a scris așa: 
„Pentru munca depusă în fo-
losul consătenilor săi, lui Ioan 
Borduz i s-a aruncat în ochi 
un pumn de sare.” Știați?  

Da, am citit acel articol și 
îi mulțumesc autorului pentru 
corectitudine.  

O problemă a tuturor co-
munelor și nu numai o repre-
zintă apa; dumneavoastră cum 
ați rezolvat problema apei?  

Printr-un proiect accesat în 
2007, am reușit să introducem 

apă în trei sate: Fârliug, Scăiuș și Dezești. Și, în scurt timp, 
poate mai repede decât cred unii răuvoitori, vom aduce apă și 
în celelalte trei sate: Duleu, Valea Mare și Remetea Pogănici.  

Eu aș mai avea întrebări, dar spațiul tipografic mă obligă 
să fiu mai laconică, din acest motiv întreb: asfaltul?  

Înțeleg că nu ai spațiu tipografic prea mult, de aceea îți 
răspund militărește: până la sfârșitul acestei toamne, voi ter-
mina asfaltarea tuturor străzilor comunale din toate cele șase 
sate, cu două excepții.

Iluminatul public?  
Cu fonduri proprii asigurăm permanent, de când cade în-

tunericul și până în zori, iluminatul public în toate localitățile 
comunei Fârliug. Și aici vorbim de un iluminat modern și eco-
nomic asigurat de lămpile cu LED.  

Domnule primar, ce ar mai fi de spus?
De spus ar mai fi multe, dar trebuie reținut faptul că, din-

colo de răutățile unor cârcotași, fără sprijinul Consiliului Lo-
cal și fără semnătura primarului, nimic nu se poate face într-o 
localitate.

Și de făcut?  
Lucrurile pe care doresc să le mai fac,  sper să le fac 

în mandatul următor cu ajutorul bunului Dumnezeu și al 
consătenilor mei.

 Dialog consemnat de Mihaela ASTRENIE

Caraș-Severin
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SAVÂRSIN
)

, Arad

„Urez succes tuturor competitorilor electorali și le propun o campanie 
electorală demnă de o așezare binecuvântată de Dumnezeu, 

așa cum este Săvârșinul. Doamne ajută!”

Din albumul cu poze al satului Căprioara

 Domnule primar, sunteți, din 
câte știu despre dumneavoastră, 

un om statornic în credința sa și un bărbat care își respectă 
colegii de echipă și când spun asta mă gândesc la…  

La domnul Ioan Marc.  
Exact.  
Da, așa cum am mai spus, atunci când, datorită unei 

conjuncturi mai puțin plăcute, provocată de o sentință 
judecătorească, viceprimarul de la acea vreme, domnul Ioan 
Marc, a trebuit să își încheie mandatul înainte de termen, am 
considerat acest lucru ca fiind unul regretabil.  

Și ați găsit o soluție care…  
Am găsit o soluție de moment, care credeam că este doar 

de tranziție.  
Și care s-a dovedit, în timp, viabilă.  
Da, această soluție a fost tânărul profesor de educație fizică 

și consilier local, Marius Cătălin Neamț. Cu trecerea timpului 
însă, acesta a demonstrat că datorită ambiției, perseverenței și 
dorinței de a ține pasul cu cei mai experimentați a făcut față 
tuturor provocărilor.  

Sunteți un om de la care tinerii așteaptă, pentru drumul 
vieții lor, și răspunsuri-ghid, ca să spun astfel.  

Credeți?  
Desigur, altfel nu v-aș întreba! Ca familist cunoscut și 

recunoscut ce sunteți, care e rolul familiei pe acest pământ?  
Familia este cea care îți dă energia necesară pentru a 

înfrunta orice furtună, orice obstacol, pentru a face mereu 
să apară din nou soarele din spatele norilor negri, pentru a 
reapărea zâmbetul pe buzele tuturor.  

Un răspuns de poet!  
Dragă domnișoară, mai lasă și poetul să vorbească, că 

pentru primar vorbesc destul faptele lui.  
Dacă v-aș ruga să-mi vorbiți în câteva cuvinte despre 

familia dumneavoastră, ce mi-ați spune?  
Ți-aș spune că mulțumesc Bunului Dumnezeu pentru că 

m-a binecuvântat cu o astfel de familie și mă rog Lui să dea 
tuturor semenilor mei o astfel de binecuvântare.  

Doamne ajută!  
Doamne ajută!  
Cineva spunea recent, după o întâlnire cu dumnea-

voastră, astfel: «Primarul comunei Săvârșin este un om de-
osebit, cu o experientă vastă în administrația locală, de la 
care ai ce să înveți și cu o eficiență incontestabilă în ceea ce 
privește absorbția fondurilor europene și guvernamentale. 
Dânsul a realizat 13 proiecte în valoare de milioane de euro! 
Un exemplu demn de urmat!» Ce sentimente vă încearcă 
atunci când citiți asemenea mărturisiri dezinteresate?  

Domnișoară, sigur că astfel de vorbe îmi dau putere, sigur 
că mă îndeamnă la responsabilitate și mă conștientizează, dacă 
mai era necesar, pentru că a fi în slujba comunității înseamnă, 
până la urmă, un crez, un cult, un mod de viață, o noblețe.  

Dar vă asigur că nu toată lumea are această percepție.  
Acest lucru îl percepi doar atunci când ai puterea să 

privești în urmă cu demnitate, la cele bune și la cele mai puțin 
bune, să ți le însușești și să îți cunoști deja pașii următori.  

Dar criticile vă deranjează?  
Eu, așa cum spun mereu, le mulțumesc tuturor celor care 

îmi sunt alături, dar și celor care mă mai trag de mânecă atunci 
când consideră că ceva nu este în regulă.  

Cum vedeți comuna Săvârșin azi?  
Dumneata de când o cunoști?  
De șapte sau opt ani.  
Și cum o vezi azi?  
Vă spun cu sinceritate că o văd mult, mult schimbată 

în bine și, când spun aceasta, sigur sunt susținută și de pro-
iectele îndeplinite de dumneavoastră.  

Și totuși, domnișoară Mihaela, comuna noastră mai are 
și neajunsuri. Mai are nevoie de anumite lucrări, multe dintre 
acestea au fost rezolvate, dar multe au mai și rămas de rezol-
vat.  

În acest caz, de ce este nevoie?  
Este nevoie de o echipă puternică, de o echipă capabilă să 

facă față tuturor provocărilor, o echipă în care să se regăsească 
energia, elanul, avântul tineresc îmbinate cu înțelepciunea, ex-
perienta și chibzuința maturității.  

Frumos ați spus, dar eu vă întreb, cu pragmatismul in-
tervievatorului, dacă aveți această echipă?  

Eu cred că da. Dacă tot am început dialogul nostru cu  sta-
tornicia mea în cadrul unei echipe, atunci pot să te asigur că am 
închegat o astfel de echipă și doresc să continuăm împreună 
ceea ce am început, spre desăvârșirea a ceea ce ne dorim cu 
toții să devină comunitatea în care trăim.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru buna primire.  
Și eu vă mulțumesc.  

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Un foarte bun prieten din sistemul bancar, un om extrem de zgârcit cu laudele, domnul 
Marius Ștefu, aflând că intenționez să stabilesc o întâlnire cu edilul „Vetrei Regale”, dom-

nul Ioan Vodicean, mi-a spus: „Mihaela, transmite-i acestui domn, toată prețuirea mea. Nu am 
crezut că voi citi vreodată, în țara asta bătută de toate răutățile, un mesaj încărcat de atâta noblețe, 
adresat contracandidaților săi la funcția de primar. Așa ceva numai un poet putea face!” Mesajul 
care l-a impresionat pe Marius Ștefu, l-am ales ca titlu pentru interviul de mai jos. 

Chiar dacă în fo-
tografie așa pare, totuși 
nu am stat cu mâinile în 
sân. „Căminul Cultu-
ral” de la Căprioara se 
apropie de finalizare. A 
fost instalat și sistemul 
de climatizare, iar dacă 
Dumnezeu ne va îngădui, 
în curând vom putea or-
ganiza evenimente aici. 
Doamne ajută! 

Ioan Vodicean

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE  
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FÂNtÂNELE
Arad

„Sper, cu ajutorul lui Dumnezeu, să continuăm dialogul nostru 
din aceeași dregătorie pe care mă voi strădui să o slujesc și să o gestionez 

și în continuare cu aceeași bună credință!”
C. Jr. Emil Nicolae OTLĂCAN - Primar al comunei Fântânele

Început de septembrie, în grădinile caselor din frumoasa comună Fântânele gutuile își pierd 
puful, holdele recoltate odihnesc sub soarele cald al toamnei și, în grădinile oamenilor, via 

miroase a vin. Înainte de a intra în sediul primăriei, privesc lung străzile acestui mic orășel, acolo 
unde cu ani în urmă zgomotul drumului bolovănit era amplificat de roțile cu șină ale căruțelor, 
azi sunt drumuri asfaltate, școli funcționale, biserici frumos întreținute și atâtea și atâtea altele, 
care fac din Fântânele un orășel cu iz elvețian, o așezare așa cum a visat-o și a muncit-o domnul 
Otlăcan, primarul care a arătat tuturor că acolo unde este voință este și drum de mers. Emil Nico-
lae Otlăcan, omul care își replămădește puterile cu bucuria fiecărui proiect finalizat. Un om de la 
care noi, cei mai tineri, putem învăța fermitatea de a călca demn pe acest pământ. Cu dânsul am 
avut bucuria de a sta de vorbă pentru dumneavoastră, cititorii noștri…    

Domnule primar, care sunt versurile care vă vin acum 
în memorie?    

Îmi vin în minte și îmi plac mai multe, dar am să mă re-
fer la versurile lui Mihai Beniuc, ce au avut un impact asupra  
destinului meu, respectiv:  

„Ne-am deprins cu gustul biruinței  
Ne-am deprins și nu dăm înapoi,  
Fericire au visat părinții,  
Noi o înfăptuim prin fapte noi.”  
Dar principalele dumneavoastră realizări ca primar?    
În ce ordine să o luăm? Fiindcă sunt multe și, pentru noi, 

toate sunt importante.  
Cum doriți....  
Atunci am să mă refer la faptul că: u am construit un corp 

nou de clădire la Grădinița PN/PP din Fântânele, am reabilitat 
școlile și în prezent lucrăm la construirea și dotarea unei școli 
noi; u am construit un Dispensar Uman în Tisa Nouă și am re-
abilitat pe cel din Fântânele; u am construit
Bazele sportive la Fântânele și Tisa Nouă, cu 
terenuri de fotbal, vestiare și terenuri de 
minisport respectiv, minifotbal, volei, bas-
chet, tenis de câmp; u am construit un 
Garaj pentru autospeciala de stins incendii; 
u am extins și mo-dernizat infrastructura de 
apă și canalizare în Fântânele; u am asfaltat 
străzile din comună; u am realizat Planuri-
le Urbanistice de Zonă din Fântânele și Tisa 
Nouă, cu zone noi de locuințe pentru ti- 
neri și am reali-zat introducerea utilităților, 
respectiv apă, canalizare, drumuri, curent 
electric și iluminat public.  

Domnule primar, sunteți omul cu 
care se poate sta de vorbă și despre altceva 
decât despre munca sa de zi cu zi, din acest motiv doresc 
să aflu, mai ales pentru tinerii cititori, care sunt calitățile 
umane pe care pune preț un om împlinit ca dumneavoastră?    

Buna credință, demnitatea, disciplina și perseverența.  
Care e deviza dumneavoastră preferată?    
Fapte, nu vorbe!  
Dar cântecul?    
„Un copac cu flori”, interpretat de Ștefan Hrușcă, pe ver-

surile lui Dan Verona.  

Cum arăta comuna aceasta înainte de a veni dum-
neavoastră la cârma ei?  

 Fără toate cele ce v-am spus că am realizat și ce nu  
v-am spus că am realizat în cei 16 ani de când am fost ales 
primar.  

Care au fost primele investiții pe care le-ați considerat 
prioritare?    

Prioritare au fost toate, dar le-am realizat în funcție de 
cum am reușit să atragem fondurile financiare ale Uniunii Eu-
ropene, de la Guvernul României și, din păcate, mai puțin de 
la Consiliul Județean Arad, care a vitregit comuna noastră și 
pe concetățenii mei, fiindcă nu m-am situat de partea celora 
care au condus de alungul timpului județul nostru. Acestea au 
fost compensate prin finanțări și cofinanțări de la bugetul lo-
cal, urmare  a eficientei gestionări a acestuia.  

La ce ați lucrat în acest an?    
La multe: 

u pe fonduri financiare europene, la 
extinderea rețelelor de apă și canalizare 
în zonele noi de locuințe din Fântânele și 
la modernizarea căilor de acces la obiec-
tivul de patrimoniu cultural Biserica 
Romano-Catolică din Fântânele; 

u pe fonduri financiare guverna-
mentale, la construirea și dotarea Școlii 
Generale Fântânele, construirea drumu-
rilor publice din interiorul localității 
Fântânele și reabilitarea și modernizarea 
sistemului de iluminat public stradal în 
Fântânele; 

u pe fonduri de la bugetul local, la re-
abilitarea Școlii Primare din Fântânele 
și amenajarea parcării, construirea ga-

rajului pentru autospeciala de stins incendii, construirea 
drumurilor publice în localitatea Tisa Nouă și reabilitarea 
trotuarelor din comună.  

Sunteți soțul unei dăscălițe, a unui apreciat cadru di-
dactic și dincolo de hotarele comunei dumneavoastră, de 
aceea vă întreb: ca primar, cât interes acordați școlii?  

Și dacă nu aș fi soțul unei „dăscălițe”, consider că atât 
la nivelul comunei noastre, cât și la nivelul întregii societăți, 
învățământul are un rol foarte important în educarea și instru-
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FÂNtÂNELE
Arad

irea tinerei generații și, de aceea, am căutat în permananță 
să asigurăm condițiile prielnice desfășurării activității din 
învățământ care, de altfel, este o atribuție foarte importantă a 
autorităților administrației publice locale, respectiv a Prima-
rului și Consiliului Local. Așa după cum s-a văzut și mai sus, 
am realizat acest deziderat prin atragerea fondurilor financiare 
guvernamentale și cofinanțări de la bugetul local.  

Dar Bisericii?    
Întreaga mea activitate și realizările la care am făcut 

referire s-a bazat pe credința în Dumnezeu și consider că 
numai cu ajutorul Lui sunt înălțat în această dregătorie pe 
care mă străduiesc să o gestionez cu bună credință. Pe lângă 
Biserica Ortodoxă din Fântânele a cărui enoriaș sunt, am o 
bună colaborare cu toate bisericile din comună, pe care le 
frecventez ori de câte ori sunt invitat și pe care am căutat să 
le ajut, propunând și aprobându-se în Consilul Local acor-
darea de fonduri financiare de la bugetul local pentru nevoile 
acestora în vederea bunei desfășurări a activității lor. Până în 
prezent, colaborarea noastră s-a materializat în organizarea 
unor activități comune în cadrul „Zilelor Comunei Fântânele” 
prin sărbătorirea sfințirii (târnosirii) și hramurilor acestora, 
sărbătorirea „Înălțării Domnului” care coincide cu „Ziua 
Eroilor”, „Întâlnirea fiilor satului” etc. Menționez că la aceste 
activități am angrenat și școala, precum și „Asociația Vetera-
nilor și Văduvelor de Război” din Fântânele.  

Comuna dumneavoastră este frumoasă ca un orășel, de 
ce credeți că mai are ea nevoie?    

De multe, pe care, de altfel, le-am prins în oferta mea elec- 
torală și a echipei mele. Astfel, pot enumera noi zone de lo- 
cuințe cu utilitățile necesare, dezvolatrea zonelor indutria- 
le și implicit crearea unor noi locuri de muncă, care să ai-
bă ca și deziderat dezvoltarea economică, socială și de me- 
diu a comunei, ridicarea standardelor de viață a concetățenilor 
noștri, într-o comună tot mai apropiată de etalonul european.  

Domnule primar, aveți mereu un entuziasm molipsitor, 
de unde vine această însuflețire?    

Din dorința de a face cât mai multe pentru concetățenii și 
comuna noastră dragă.  

Am observat că vă apropiați drept colaboratori oameni 
tineri, oameni foarte tineri. După ce criterii faceți această 
selecție?  

După dorința lor de a se implica în rezolvarea proble-
melor colectivității noastre, așa cum am făcut-o și eu de-a lun-
gul timpului.  

Care este sfatul pe care îl dați acestor tineri?  
Să fie perseverenți și profesioniști în tot ceea ce fac.  
Care este cartea pe care o citiți în aceste zile?    
În puținul meu timp liber, citesc frecvent din Biblie și din 

legislația care este în continuă schimbare și care reglementează 
activitatea mea profesională. Asta nu înseamnă că nu îmi aduc 
aminte mereu de cărțile pe care le-am citit, într-o vreme tot 
ce “îmi cădea în mână”, mai târziu operele lui Shakespeare, 
Stendhal, iar cartea care mi-a marcat cumva destinul este  
“Agonie și extaz” scrisă de Irving Stone.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest dialog.    
Și eu vă mulțumesc și sper, cu ajutorul Bunului Dumne-

zeu, să continuăm dialogul nostru din aceeași „dregătorie” pe 
care mă voi strădui să o slujesc și să o gestionez și în continu-
are cu aceeași bună credință.  

Imaginile de mai jos rețin evenimentul istoric pentru 
comuna Fântânele marcat de prima vizită a unui Mit-

ropolit al Banatului în această localitate. 
Înaltpreasfințitul Părinte Mitropolit Ioan a fost întâmpi-

nat la sosire de către Înaltpreasfințitul Părinte Timotei, Arhi-
episcopul Aradului, de către Chiriarhul locului înconjurat 
de un ales sobor de preoți și diaconi, de primarul comu-
nei Fântânele, domnul Emil Nicolae Otlăcan, alături de un 
număr mare de credincioși. 

După sfințirea „Centrului de tineret”, în biserica pa-
rohială cu hramul „Adormirea Maicii Domnului”, Ierar- 
hii bănățeni și soborul numeros de preoți au săvârșit  
slujba Acatistului Mântuitorului Iisus Hristos.  

Cu prilejul acestei vizite Înalpreasfințitul Părinte 
Mitropolit Ioan a omagiat activitatea celor trei stâlpi ai 
comunității: preotul, dascălul și primarul gospodar. 

Din albumul comunei Fântânele

Pagini realizate de Mihaela ASTRENIE
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Nu aș pleca de lângă consătenii mei pentru nicio funcție și în nicio altă țară!”

Pagină realizată de Mihaela  ASTRENIE

Domnule primar, venind spre dumneavoastră, m-am 
gândit la faptul că toate proiectele realizate de un primar sunt 
fapte la vedere, dar un bun primar are și o tolbă cu proiecte 
care privesc viitorul comunei sale. Aveți astfel de proiecte?  

Adică, dumneata vrei să știi dacă sunt un bun primar?  
Că sunteți un bun primar eu știu de la oamenii din 

comună, că nu degeaba bat drumul în fiecare lună în fru-
moasa comună Lenauheim. Îmi place să vorbesc cu oame-
nii comunei dumneavoastră, sunt oameni calzi la suflet și la 
vorbă. Dar să nu ne îndepărtăm de întrebarea mea. Vă rog…  

Domnișoară Mihaela, sigur că avem proiecte pentru viitor 
și avem proiecte serioase privind dezvoltarea comunei noastre 
pe toate palierele, dar, în același timp, avem și foarte multe 
proiecte care se află în derulare.  

Putem vorbi azi despre aceste proiecte?  
Sigur, de pildă aș aminti, în acest context, de proiectul pri-

vind reabilitarea și modernizarea iluminatului public inteligent 
aflat într-un stadiu avansat la ora la care vorbim noi și căruia, 
după avizul tehnic, îi urmează avizul financiar.  

Cum se asigură finanțarea acestui proiect?
Prin Agenţia pentru Finanţarea Investiţiilor Rurale, un 

program transfrontalier cu Republica Serbia.  
Cu ce buget?  
Cu un buget de 900.000 de euro. Acestui proiect îi 

urmează acela privind construcția noii gradinițe din localitatea 
Bulgăruș, la care proiectul tehnic fiind executat, urmează orga-
nizarea licitației și alegerea unui constructor. 

Și aici cine asigură finanțarea?  
Tot Agenţia pentru Finanţarea Investiţiilor Rurale, cu un 

buget de 500.000 euro.  
La capitolul «achiziții» cum stați?  
Bine. Și când spun asta mă gândesc la achiziționarea 

unui tractor dotat cu două remorci, cu sărariță, cu 
cisternă de apă și cu măturătoare stradală. Un proiect 
avizat spre acceptare de Agenţia pentru Finanţarea 
Investiţiilor Rurale, prin „Grupul de Acțiune Locală 
Jimbolia”, cu un buget de 90.000 euro, 50% fonduri 
alocate, bani în contul primăriei.  

Da, stați bine, dar în segmentul cultural?  
Aici am în vedere reabilitarea „Căminului Cultu-

ral” din localitatea Bulgăruș, proiectul tehnic este exe-
cutat, urmează avizul de la Agenţia pentru Finanţarea 
Investiţiilor Rurale și organizarea licitației pentru con-
structor, vorbind de un buget de 500.000 mii euro, din 
care 50% fonduri alocate, bani în contul primăriei. Îi 
urmează reabilitarea „Căminului Cultural” din locali-
tatea Grabaț, acolo unde contractul pentru realizarea 
proiectului tehnic și de execuție a lucrării este semnat, 
urmează începerea lucrărilor cu un buget 500.000 euro, 
din care 50% din fonduri sunt alocate.  

Domnule primar, nu este departe începerea anu-
lui școlar, chiar dacă încă nu se aude clopoțelul.  

Aici, în domeniul învățământului, ne vom axa pe două 
obiective, anume pe modernizarea gradinițelor din localitățile 
Lenauheim și Grabaț.  

Aveți un contract de finanțare asigurat?  
Da, contractul de finanțare este semnat cu Ministerul 

Dezvoltării.  
În cadrul cărui program?  
În cadrul Programului Național de Dezvoltare Locală, 

avem proiectul tehnic executat, cu un buget de 4.000.000 de 
lei. Și tot la capitolul „învățământ”, nu trebuie să uităm și de 
reabilitarea și modernizarea școlii din localitatea Grabaț...  

Aici de unde ați obținut finanțarea?  
Vom asigura finanțarea prin Agenția de Dezvoltare 

Regională Vest, în cadrul Programului Operațional Regional.  
Pentru dispensarul local, ce sumă aveți prevăzută?  
Pentru reabilitarea dispensarului uman în localitatea 

Lenauheim, avem un buget 2.600.000 lei.  
Știu că de multă vreme sunteți preocupat de gazul nece- 

sar locuitorilor comunei, carevasăzică nu doresc să închei 
acest dialog fără a aduce vorba despre distribuția gazului.  

Pentru realizarea sistemului de distribuție a gazului s-a 
constituit Asociația de Dezvoltare Intercomunitară „ADI Gaz 
Vest” cu un buget de 140.000 lei alocați pentru realizarea Stu-
diului de Fezabilitate. Așa cum am mai spus, aducerea gazului 
în toată comuna, reprezintă o mare realizare. Și îl vom aduce!  

Domnule primar, îmi permiteți să adresez o întrebare 
omului Ilie Suciu?  

Desigur.  
Domnule Ilie Suciu, în ce țară v-ați fi dorit să locuiți?  
Domnișoară Mihaela, nu aș pleca de lângă consătenii mei, 

pentru nicio funcție și în nicio altă țară.  

În drumul meu spre satul ce veșnicește numele unuia din importanții reprezentanți ai poeziei 
romantice, am oprit mașina în dreptul unei case de la marginea localității, în curtea căreia un 

copil părea că impinge orizontul cu privirea, dincolo de dincolo. Pe urma privirii lui am încercat să 
mă caut pe mine cea de odinioară, din trecut, trecutul reprezentând o orgă de argint pe care alunecă 
în cântec degetele amintirii ce înfrumusețează clipa. Clipa, ce frumoasă e clipa în care cineva te 
așteaptă cu brațele pline de fluturi și de toate iluziile romantice culese din grădina vieții! De ce cu 
fluturi? Pentru că fluturii colorează lumina și dau sens mișcării. Ajunsă în dreptul primăriei, mi-am 
reamintit însă de tema prezentului…  
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SECUSIGIU Arad

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

   Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

„Consătenii mei știu că o comună se slujește cu fapte, nu cu vorbe!”

Reîntâlnindu-l pe domnul primar Ilie 
Cheșa, la unul din obiectivele real-

izate de domnia sa pentru comuna Secusigiu, 
nu mică mi-a fost surprinderea atunci când 
domnia sa mi-a spus: „Domnișoară Mihaela, 
nu te superi, dar în această perioadă, este de 
preferat ca în locul cuvintelor să vorbească 
imaginile. Consătenii mei știu că o comună 
se slujește cu fapte, nu cu vorbe. Așa că lasă 
imaginile să vorbească în locul meu. Așa vor 
putea afla și cititorii din alte județe ce lucruri 
frumoase s-au făcut și se fac la Secusigiu”.  

Ușor de zis, dar greu de făcut. Ce să 
pozez, oare, din multele proiecte realizate de 
aces om? Din paisprezece obiective, zece sunt 
deja realizate în doar câțiva ani. Mi-ar trebui 
pentru asta o carte mai voluminoasă decât o 
monografie. Așa că, ținând seama că ne aflăm 
în luna în care începe școala, am pozat cea 
mai modernă grădiniţă din judeţul Arad și 
nu numai. O grădiniță ridicată în parteneriat 
cu Banca Europeană de Investiţii, prin Min-
isterul Educaţiei, printr-un proiect câştigat, 
în valoare de 1,1 milioane de lei. Această 
nouă clădire, începând de la finisaje şi până 
la dotări, se încadrează în toate standardele 
europene.  

Despre celelalte proiecte, cum ar fi cel 
privind 15 km de drumuri asfaltate,  ori cel 
pregătit pentru 2,8 kilometri de trotuare, ori 
cele privind Căminele Culturale, terenurile de 
sport cu vestiare moderne, vor vorbi desigur 
și monografiile viitoare. Pentru că pe agenda 
de lucru a acestui primar se află încă multe 
proiecte frumoase. Vorba dânsului: „Mai am 
şi nişte promisiuni pe care nu am reuşit încă 
să le onorez”.  
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Domnule primar, în dialogul tre- 
cut ați făcut o predicție privind alege- 
rile locale, care s-a dovedit exactă.

Era firesc domnule Miron ca 
alegerile să nu mai fie amânate.  

Și mai spuneați că omul are uneori, din păcate, o memo-
rie foarte scurtă.  

Și acum aș spune același lucru, în cazul muncii noastre de 
la primărie, oamenii, unii nu toți, uită cum arătau lucrurile cu 
o perioadă de timp în urmă și cum arată acum, chiar dacă, cum 
spuneam, noi nu am avut parte de finanțări majore.  

Și totuși, am înțeles că aveți proiecte lăudabile. Despre 
ce este vorba?  

Da, unul din proiectele pe care le doresc finalizate cât mai 
repede, este legat de un studiu de fezabilitate pentru canaliza-
rea menajeră la Bobda.  

La ce valoare se ridică acest proiect, domnule primar?  
Acest proiect este în valoare de 3,3 milioane lei.  
Este un proiect destul de mare, iar altul?  
Mai avem un proiect, extrem de important pentru comună, 

un proiect prin care dorim să construim o sală multifuncțională, 
unde să se poate face inclusiv sport…  

Ați hotărât și locul de construcție al sălii de sport?  
Da, vom construi această sală multifuncțională în incinta 

școlii din Cenei.  
Ce valoare va avea?  
În valoare de 1,7 milioane lei.  
Aveți și proiecte privind asfaltarea străzilor din comună?  
Desigur, mai am un proiect în lucru pentru asfaltarea 

străzilor la Cenei. Vorbim de un proiect pe care chiar țin foarte 
mult să-l finalizez.  

Veți continua să acordați atenție și rețelei de canalizare?  
Fără îndoială, da, vom face canalizare în Bobda. Vom 

monta conducte până la stația de epurare de la Cenei.  
Prin cine se va face acest proiect?  
Proiectul va fi executat prin Aquatim prin master plan, 

infrastructură mare. Problema e că a fost publicată licitația, din 
3 februarie și nu s-a prezentat nicio firmă până la ora aceasta.

„Am pregătit o rectificare de buget pentru achiziționarea mai multor 
tablete necesare copiilor care nu au!”

E un proiect care solicită o sumă destul de mare.  
Da, e vorba de un proiect de 6 milioane de euro. De aceea 

s-a reluat procedura.  
Ce localități puteau intra în acest „master plan”?  
În master plan au intrat localitățile cu peste 2.000 de lo-

cuitori.  
Proiectul de la Bobda cu ce surse de finanțare îl susțineți?  
Proiectul din Bobda este pe surse de finanțare guverna-

mentale, fiindcă localitatea are mai puțin de 1.000 de locuitori. 
Vrem ca și în Cenei și în Bobda să fie realizată canalizarea.  

Cum decurge proiectul de sprijin privind dotarea școlii și 
a elevilor cu tablete pentru școala online?  

Eu am avut o acțiune umanitară, iar Prefectura Timiș, cu 
sprijinul mai multor instituții, a donat mai multe tablete nece-
sare elevilor nevoiași pentru școala online.  

Cum vă pregătiți pentru deschiderea noului an școlar?  
Am discutat cu doamna director și totul se va decide în 

funcție de simulările pe care le va face sistemul educației, în 
funcție de spațiul existent în școli, mărimea sălilor de clasă și 
numărul de copii prezenți.  

Distanțarea fizică?  
Se va decide dacă este posibilă distanțarea fizică pentru 

sistemul clasic, pentru școala față în față. Vom încerca, desigur, 
școala tradițională în clasă, dar cu respectarea distanțării fizice 
între copii, în timpul cursurilor. Se va reduce și timpul destinat 
predării.  

Primăria va asigura…  
Primăria Cenei va asigura tot ceea ce înseamnă dezinfectanți 

și am pregătit o rectificare de buget pentru achiziționarea mai 
multor tablete necesare copiilor care nu au.  

Cum a decurs „școala online” în anul care a trecut?  
Școala online a decurs destul de bine în Cenei în anul șco-

lar trecut. Activitățile s-au înscris în parametri prevăzuți de lege.  
   Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest dialog, 
rugându-vă, în încheierea lui, să transmiteți un mesaj locu-
itorilor comunei Cenei?  

Rog, iată, și pe această cale, pe toți consătenii noștri să își 
exprime votul. 

A venit toamna, cu un strop de uimire, cu un strop de uitare a frunzei ce tace îngălbenind. 
Toamna mă subjugă cu risipirea ei de frunze. În drumul spre Cenei, admir câțiva copaci 

care vara, în lanuri, arătau ca niște voievozi între oștiri.  

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Rubrica școlii                          Elevii ne întreabă, noi răspundem

Domnișoara Ioana Cerna din comuna Cenei ne întreabă cum este corect: „prieteni 
ce sunt devotaţi” sau „prieteni care sunt devotaţi”? Dragă Ioana, care şi ce sunt 

pronume relative care, în frază, fac legătura între propoziţii subordonate şi regentele lor, 
substituind anumite substantive. De exemplu: Am prieteni / care sunt devotaţi – care sunt 
devotaţi este o propoziţie atributivă a cărei regentă, propoziție de care depinde este Am 
prieteni (ce fel de prieteni?), iar în subordonată, pronumele care înlocuieşte / se referă 
la substantivul prieteni, având funcţia de subiect. Dacă ce şi care apar în propoziţii inte-
rogative, se transformă în pronume interogative – Care sunt prietenii adevăraţi?, Ce mă 
întrebi?, iar dacă însoţesc un substantiv, devin adjective pronominale interogative – Care 
prieteni sunt devotaţi?, Ce floare preferi? etc. Se va spune, aşadar, în mod firesc, de ex-
emplu: Oamenii care sunt oneşti şi care sunt devotaţi lucrurilor pe care le fac sunt de 
admirat și niciodată, oamenii ce sunt oneşti, ce sunt devotaţi etc. 

Sfatul medicului
Atenție la peștele de import! 

Noul coronavirus poate 
supraviețui chiar și opt 

zile pe suprafața unui pește proaspăt 
și ținut la rece. Peștele de import 
se păstrează, conform normelor, la 
o temperatură care nu trebuie să de-
pășească 4 grade. În aceste condiții, 
peștele contaminat cu SARS-CoV-2 
se transportă dintr-o țară în alta, în 
decursul unei săptămâni, devenind, 
astfel, una dintre sursele răspândirii 
internaționale a noului coronavirus.  
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VINGA Arad

      Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE 

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Domnule primar, chiar nu lă-
sați niciodată loc să se amestece po- 
litica în munca dumneavoastră?  

Domnișoară Mihaela, eu am 
fost ales primar prin voința majorității consătenilor mei și, așa 
cum am mai spus, chiar dacă au fost și cetățeni care au avut 
alte opțiuni, unele chiar politice, cum este și firesc, eu m-am 
comportat mereu ca un primar al tuturor, fără resentimente, așa 
cum este firesc în orice societate care dorește să progreseze.  

Și comuna dumneavoastră chiar s-a dezvoltat în această 
perioadă.  

Să știți că da! Pot spune, fără a fi lipsit de modestie, 
realizările mele fiind la vedere, că în timpul mandatelor mele 
ca primar, comuna s-a dezvoltat constant, într-un climat de 
liniște și de bună înțelegere între oameni, asta și pentru că am 
pus mereu pe primul loc interesul comunei și al comunității 
locale, ceea ce, cred eu, se și vede prin modul cum am admi-
nistrat comuna în acești ani, prin proiectele implementate,  
existând o frumoasă atmosferă de colaborare cu Consiliul 
Local, cu aparatul administrativ al Primăriei și, nu în ultimul 
rând, cu cetățenii.  

Amintind de interesul comunei, care este cel mai drag  
proiect al dumneavoastră, privind spre viitorul comunei  
Vinga?  

Fără îndoială, noul cartier pentru tineri.   
Mai exact, vă rog.  
Domnișoară, Primăria Comunei Vinga va oferi peste 100 

de locuri de casă pentru tinerii căsătoriţi și va asigura toate 
utilităţile necesare: apă, canalizare, gaz şi asfalt. Țin mult, sin-
cer vă spun, să începem acest nou cartier în Comuna Vinga, 
în care tinerii căsătoriți vor putea primi teren în vederea con-
struirii propriilor case, în care vom pune la dispoziție, cum 
spuneam, toate utilitățile necesare: apă, canalizare, gaz, asfalt.  

Câte locuri sunt prevăzute pentru acest proiect?  
Astăzi avem prevăzute peste 100 de locuri de casă în lo-

calitatea Vinga, iar promisiunea făcută în faţa consătenilor mei, 
pentru dezvoltarea continuă a comunităţii noastre, mă face să 
fiu cât mai hotărât în accesarea tuturor fondurilor disponibile 

„Progresul nu poate exista decât prin bună înțelegere, 
corectitudine și seriozitate!”

şi, împreună cu dânșii, să demonstrăm că pentru noi contează 
faptele şi nu vorbele.  

Domnule primar, vorbind despre viitorul comunei, aș 
dori să vă întreb care a fost ideea călăuzitoare în activitatea 
dumneavoastră de până acum?  

Ideea de bază a fost și este aceea de a progresa ca și co- 
munitate, dar însoțit mereu de convingerea că progresul nu 
poate exista decât prin bună înțelegere, corectitudine și se-
riozitate. Și, spun asta, chiar dacă unora nu le place o atmosferă 
calmă, prietenească, încercând să tulbure liniștea comunei cu 
tot felul de intoxicații, de vorbe fără acoperire, de zvonuri și 
fabulații.  

Ce credeți că motivează această atitudine?  
Bănuiesc că doar urmărirea propriilor interese, fie ele 

politice sau personale.  
Care ar fi soluția pentru a apăra liniștea unei comune 

de astfel de…  
Dragă, dacă dorim cu adevărat liniștea unei comune, dacă 

năzuim spre o evoluție civilizată, atunci trebuie să nu uităm 
niciodată că un mod eficient, în acest sens, îl reprezintă acela 
de a ne feri de cei care caută dezbinare.  

Domnule primar, eu am câteva imagini despre cum ați 
pregătit viitorul comunei în contextul noului cartier destinat 
tinerilor, îmi permiteți să le fac cunoscute cititorilor?  

Desigur, doar pentru ei și pentru copiii dânșilor îl pre- 
gătim!                                                                      

De câte ori ajung în comuna ce leagă frățește două județe, mă gândesc la adevărul observației 
făcută de domnul primar Negrei, anume că niciodată un primar nu trebuie să confunde 

politica cu administrația. De la acest adevăr a început și dialogul nostru.  
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 Pagină realizată de 
Gheorghe MIRON

Frumoasa poveste a unui primar fără rivali                                                                                         

Toamna curge din panere peste 
zilele lunii septembrie și eu mă 

îndrept spre frumoasa comună Checea, 
pentru a sta de vorbă cu tinerețea, cu 
dăruirea, cu triumful frumosului, dar 
mai înainte de toate cu un om deose-
bit, cu Florin Daniel Florea, tânărul și 
îndrăgitul primar al comunei Checea, 
din județul Timiș, care nu are rival la 
alegerile din 27 septembrie 2020. Nime-
ni nu a avut curajul de a candida pentru 
fotoliul de primar și să se confrunte cu 
Florin. E o situație care l-a surprins și 
pe el.

- Sincer, eu mă aşteptam să exis-
te mulţi candidaţi anul acesta pentru 
funcţia de primar, dar nu există nici-
unul. Eu sunt singurul candidat. Nici eu 
nu ştiu de ce există această situaţie. Mă 
gândesc că au făcut vreun sondaj şi au 
constatat că nu se merită să candideze 
împotriva mea, mi-a spus interlocutorul 
meu cu o ușoară nedumerire în glas.  

Cu acest om, cu acest tânăr 
excepțional, am avut plăcerea să stau de 
vorbă, în prag de toamnă, despre altce-
va decât despre alegerile de la sfârșitul 
acestei luni, pentru simplul motiv că, 
după cum ați citit mai sus, dânsul nu are 
niciun contracandidat.  

Florin Daniel Florea are 35 de ani și 
este primarul liberal al comunei Checea, 
dar în același timp, trebuie să amintim 
că este și un foarte bun fermier 
și un mare iubitor de animale. 
Pentru el, anul 2020 a fost cel 
mai bun, de când crește oi de 
carne. A reușit să livreze 180 de 
miei în prima tură, la o greutate 
medie 28 de kg animalul. Flo-
rin are și un mic „secret”: 
nu mai vinde miei de Paște, 
fiindcă iese în pierdere. Mieii 
lui sunt hrăniți cu lucernă și 
porumb și sunt ținuți în saivane 
în condiții excelente, dar și 
pășunați pe terenurile proprii, 
de tatăl său. Mai are încă 70 pe 
care urmează să îi vândă.  

- Eu nu mulg oile și nu fac 
brânză, fiindcă nu am cu cine. 
Nu am de gând să o chinui pe 
mama pentru asta și nici pe tata. Și să 
știți că altfel crește și mielul când nu îl 
iei din lapte. Devine mult mai mare și 
bun pentru carne.  

Puteți crede că tânărul fermier 

Florin Daniel Florea a refuzat sprijinul 
financiar pe „cap de oaie” de la Minis-
terul Agriculturii?  

- M-au enervat foarte tare, mi-a 
spus cu o ușoară undă de lehamite în 
glas, fiindcă au venit să numere oile de 
prea multe ori. Animalele sunt supuse 
la un stres mult prea mare, pentru acei 
bani care sunt și puțini. Am refuzat să îl 
mai solicit de la APIA. Nu se merită nici 
oboseala, nici stresul exacerbat pe care 
trebuie să îl suporte animalele. De aceea 
am renunțat.  

 Tânărul Florin Daniel Florea a fost 
consilier local în comună, apoi a deve-
nit viceprimar, dar a ajuns întâiul om al 
localității în urmă cu 3 ani, când a murit 
fostul edil, din cauza unui stop cardiac. 

Atunci au avut loc alegeri speciale, iar 
tânărul Florin a fost ales primar de către 
cetățeni. Stau de vorbă cu el și nu pot să 
nu îl întreb totuși despre ce pregătește 
pentru viitor comunei sale, consătenilor 
săi. Mă ascultă atent, așa cum ascultă 
toți oamenii care-i trec pragul biroului 
ori îl opresc pe stradă pentru a-i vorbi, 
apoi, cu glasul omului care muncește 
pentru oameni, îmi spune:  

- Cel mai important obiectiv este 
educația, de aceea în comuna noastră 
trebuie să existe o școală modernă cu 
profesori foarte bine pregătiți. Doresc și 
voi face în comuna Checea o școală cât 
mai modernă și mai atractivă pentru toți 
copiii din comună.  

- Și altceva? îl întreb cu firească cu-
riozitate jurnalistică.  

- Al doilea obiectiv pe care îl 
doresc realizat este canalizarea întregii 
localități și introducerea rețelei de gaz. 
Străzile deja au fost asfaltate, au mai 
rămas câteva străduțe laterale, dar le voi 
asfalta curând.  

Încet, încet, ziua înclină spre ora 
amiezii și eu aș dori să mai aflu un pro-
iect, unul pe care el ține morțiș să-l facă. 
Simțindu-mi parcă intenția, privește ve-
sel spre mine spunându-mi:  

- Dar mai am un proiect, pe care țin 
foarte mult să-l fac, un proiect pentru 
tinerii din comuna noastră și nu numai 

pentru ei; e vorba de o „Sală 
de sport” acoperită și dotată cu 
toate facilitățile, o sală pe care 
o vom construi aici, în comuna 
noastră.  

A tăcut apoi, privind pe fe- 
reastra biroului la copiii care tre- 
ceau veseli pe stradă și brusc 
chipul i s-a înseninat de parcă 
și-ar fi privit pe geam propria 
copilărie. Am uitat să vă mai 
spun ceva: Florin, căruia îi 
place să spună că el este cres- 
cător de oi și nu cioban, practică 
în timpul liber pe care îl mai 
are la dispoziție și culturismul, 
bodybuilding-ul. Cum reușește 
să îmbine activitatea de pri-
mar cu cea de fermier și să mai 

găsească timp și de bodybuilding, am să 
vă povestesc în ediția următoare a jur-
nalului nostru. Merită!  


